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Zatímco západ Evropy už na těžbu černého uhlí rezignoval a poslední doly 
postupně zavírá, Východ se pořád snaží dobývání tradičního nerostu alespoň 
částečně zachovat. Komplikují mu to ale ceny uhlí na světových trzích, které 
vytrvale padají. Ještě větší problémy než české OKD, jež letos zavře důl Paskov, 
má Polsko. Už proto, že uhlí se tam těží desetkrát více než v Česku a horníci 
jsou mnohem bojovnější. téma / str. 4–5

Turecko požádalo unii 
o další miliardy 

Turci zaskočili politiky 
evropské osmadvacítky. 
Premiér Ahmet Davuto-
glu na včerejší summit 
do Bruselu přijel s novými 
požadavky. str. 2

Fruitisimo získalo  
nové investory
Do společnosti Fruitisimo 
provozující ovocné bary 
po třinácti letech vstou-
pili noví investoři, Leoš 
Navrátil a Josef Soukal. 
Odkoupili skoro třetinu 
skupiny. str. 6

Japonci koupili českou 
továrnu na autozámky
Koncern Assa Abloy se 
zbavil vedlejší divize 
výroby zámků. Továrna 
v Týništi nad Orlicí nově 
patří Japoncům. str. 7

EdF se drolí kvůli 
Hinkley Point
Francouzskou skupinu 
EdF opustil finanční 
ředitel Thomas Piquemal. 
Nesouhlasil se stavbou 
britské jaderné elektrárny 
Hinkley Point C. str. 9
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třetí pokus
Francouzský režisér  
benoît Jacquot natočil 
deník komorné, přestože 
předlohu před ním  
zfilmovali už dva  
významní režiséři.

kultura

str. 14

konečně maso
správa státních 
hmotných rezerv  
po řadě neúspěšných 
pokusů nakoupila 
120 tun konzerv s masem  
za 15 milionů.

byznys
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BohUSlav SoBotKa:

Premiér davutoglu přišel 
s novými tureckými návrhy.  
Je evidentní, že si jestě vyžá-
dají obsáhlou diskuzi. 

twitter.com/e15news

Cena černého uhlí (aRa) 
v Evropě  
(v dolarech za tunu)

Pramen reuters
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Už dotroubili
Výzkumný ústav lesního hospodářství a mysli-
vosti postupně připravuje veřejnost na chystaný 
masakr jelenů a laní v Krušných horách. Jeho 
odborníci zjistili, že tamní lesy obývá přesně 
16 424 kusů (sic!), přitom jejich normovaný stav 
je 3626 kusů. Jeleni prý ničí porost, když o něj 
shazují parohy. Stát chce Krušné hory za miliar-
dy korun obnovit a jeleni mu v tom brání. Cílem 
úředníků je tak zřejmě krásný sterilní les plný 
vypasených a na kácení připravených stromů. 
Bez zvěře. Pomineme-li zhovadilost samotného 
normování přírody, pak je tu ještě jeden rozpor. 
Autor těchto řádek vypil nejednu sklínku s kruš-
nohorskými myslivci a ti v poslední době jen 
vzdychají, že „tam nahoře už žádní jeleni nejsou“. 
I proto se nedaří (nebo jen ztěžka) plnit tvrdé 
plány odlovu spoluurčované mimo jiné majitelem 
honitby, začasté státními lesy. Platí „střílej, nebo 
vypadni“. 

A příroda podruhé. Česká vláda se vzepřela Bru-
selu a odmítla dát na seznam evropsky význam-
ných lokalit labské údolí pod Děčínem. Češi tam 
už desítky let plánují jez, aby dokončili labskou 
vodní cestu. A zařazení místa na seznam by 
znamenalo faktickou stopku stavbě. Teď v úvahu 
přicházejí dva reálné scénáře. Komise dá věc 
k soudu nebo se najde nějaký přijatelný kompro-
mis. Bez povšimnutí ale rebelie neprojde. Aniž 
bychom se klonili na stranu rejdařů či ekologů 
a při vší úctě k bruselské moudrosti, je toto přesně 
ta věc, která by se měla vyřešit v Praze a Děčíně.

Zápisník  
Jana Šindeláře

Protagonisté dne

Jan Hummel

ředitel Fruitisimo

Bo inge Andersson

generální ředitel AvtovAZ

Jean-Bernard lévy

šéF edF

Řetězec ovocných barů otevře 
v Budapešti první maďarskou 
pobočku. V Česku a na Slovensku 
má už přes čtyřicet provozoven.

str. 6

Z ruské automobilky patřící alianci 
Renault-Nissan odchází na nátlak 
menšinového akcionáře Rostec, 
jemuž vadilo masivní propouštění. 

str. 8

Francouzům přerůstá přes hlavu 
projekt jaderné elektrárny ve Velké 
Británii. Firmu opustil finanční 
ředitel z obav o její budoucnost.

str. 9

Česká republika v dubnu 
přijme prvních třicet migrantů 
z uprchlických táborů v Řecku 
a Itálii. „V tuto chvíli probíhají 
bezpečnostní prověrky uprchlíků. 
Platí, že teď to bude dvacet 
lidí a pak Česko poskytne další 
možnost relokace. Je důležité, 
aby vždy došlo k bezpečnostním 
prověrkám a abychom měli 
dostatečné kapacity se o ty lidi 
v Česku postarat,“ prohlásil 
premiér Bohuslav Sobotka.

Česko přijme první 
migranty z Řecka a itálie

n Turci zaskočili politiky 
evropské osmadvacítky. 
Premiér Ahmet Davuto-
glu na včerejší summit 
do Bruselu přijel s nový-
mi požadavky. 

Jana Havligerová 
 
Předběžná jednání německé 
kancléřky Angely Merkelové 
a dalších evropských politiků 
s tureckými představiteli, která 
měla zajistit hladký průběh 
včerejšího summitu Evropské 
unie s Tureckem, vzala za své. 
Davutoglu přivezl do Bruselu 
další požadavky, kvůli nimž 
se jednání protáhla do pozdních 
večerních hodin. 

Novým požadavkem číslo 
jedna bylo radikální zvýšení 
částky, kterou by Turecko mělo 
dostat za to, že bude z Řecka 
přijímat zpět migranty, kteří 
nemají nárok na azyl. Už slíbená 
částka tří miliard eur by se měla 
zdvojnásobit. Na té původní by 

turecko požádalo 
unii o další miliardy 

Zástupci fArnosti ve Veverské Bítýšce si za přísných bezpečnostních opatření odvezli z Prahy gotickou 
Madonu z Veveří. Malbu, již desítky let vystavovala Národní galerie, farnost získala po soudním rozhodnutí 
v rámci restitucí. Obraz dorazil do Diecézního muzea v Brně, kde bude dlouhodobě vystaven. 

OzBrOjeNý DOPrOVOD
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se například Česko mělo podílet 
800 miliony korun. Výměnou 
za intenzivnější pomoc s mig-
ranty turecký premiér žádal také 
přesidlování Syřanů s nárokem 
na azyl rovnou do Evropy, urych-
lení bezvízového styku s unií 
a co nejrychlejší otevření nových 
přístupových kapitol. Potvrdil to 
předseda Evropského parlamen-
tu Martin Schulz. 

Podle něj je ovšem potřeba od-
dělit rozhovory o vstupu Turecka 
do EU od krátkodobého řešení 
migrační krize, neboť existují 
oprávněné obavy z vnitropoli-
tického vývoje v Turecku. Návrh 
liberalizace vízového styku pak 
musí Evropskému parlamentu 
předložit ke schválení Evropská 
komise a po parlamentu by pří-
padný souhlas musely vyslovit 
i jednotlivé unijní země. 

Vyjednávání o vracení uprch-
líků by mohlo nakonec skončit 
přelomovou dohodou, Turci 
by z Řecka brali zpět všechny 
migranty, kteří by tam z Turec-
ka připluli, a to včetně Syřanů. 
Za každého běžence ze Sýrie, jenž 
by byl poslán zpět do Turecka, by 
pak EU přesídlila z uprchlických 
táborů v Turecku jednoho Syřana 
do Evropy. Tím by údajně úplně 
padla motivace jak nelegálních 
migrantů, tak uprchlíků k tomu, 
aby se vydávali na nebezpečnou 
cestu po moři do Řecka. A Syřané 
mající nárok na azyl by byli bez-
pečně převáženi do všech zemí 
Evropské unie přímo z Turecka.
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n Náměstek Vymazal 
složil funkci. Důvo-
dem jsou spory mi-
nistrů Andreje Babiše 
a Svatopluka Němeč-
ka o cenové posudky.

Pavel Otto
 

Otálení ministerstva zdravot-
nictví a v posledních týdnech 
i vlády s tendrem na provozo-
vatele letecké záchranné služ-
by má první oběť. Z údajně 
zdravotních důvodů rezigno-
val náměstek Josef Vymazal, 
který měl v úřadu Svatopluka 
Němečka (ČSSD) přípravu 
soutěže na starost. Podle 
dostupných informací jsou 
za jeho odchodem Němečkovy 
spory se šéfem státní poklad-
ny Andrejem Babišem (ANO) 
o to, kolik by měla miliardová 
zakázka stát.

Právě Vymazal odpovídal 
za zadání cenových posudků. 
Výsledkem jsou dvě expertizy, 
jež se zásadně liší v odhadu 
životnosti vrtulníků. Zatímco 
levnější varianta za 1,7 miliar-
dy korun ji stanovuje na pade-
sát let, dražší za 3,8 miliardy 
korun uvádí deset let.

Původně chtěl Němeček 
vypsat zakázku znovu na osm 
let, a to na osm z dohromady 

Kauza letecké záchranné  
služby stála místo úředníka

neZBytná služBA. Letečtí záchranáři musejí fungovat za jakýchkoli okolností, stát si ovšem musí 
udělat jasno v tom, kolik za jejich služby bude platit. Příslušný materiál má zítra projednat vláda.
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deseti základen za 3,2 mi- 
liardy. Vycházel z ceny z roku 
2008, za niž provozují zá-
kladny firmy Alfa-Helicopter 
a DSA. Suma se však zdála 
Babišovi příliš vysoká.

Výsledkem dohadů je 
materiál, který má zítra 
projednat vláda. Němeček 
v něm navrhuje vycházet 
z ceny, za niž jednu ze zákla-
den obsluhuje policie. Ta si 
přibere stejně jako armáda 
k dosavadní jedné základně 
ještě další, takže ministerstvo 
bude hledat provozovatele jen 
pro šest základen.

Němeček také zadá dva 
nové posudky – jeden na sta-
novení reálné hodnoty vrtul-
níků a druhý na maximální 
cenu zakázky. Pozastavil 
se nad tím, jak znalci pracují. 
„Asi není v pořádku, když dvě 
instituce s kulatým razítkem 
vypracují posudky, které 
se liší o padesát procent,“ řekl.

Kriticky se k práci Němeč-
kova úřadu vyjádřil rezort 
obrany. Lavírování nad za-
kázkou podle něj zkomplikuje 
vypsání regulérní soutěže, 
což nahraje Alfa-Helicopter 
a DSA. „Jednoznačně pozdní 

předložení materiálu ze stra-
ny ministerstva zdravotnictví 
výrazně zvýhodňuje současné 
provozovatele. Vzhledem 
k zákonným termínům bude 
stát donucen k nějaké formě 
kooperace se současnými pro-
vozovateli,“ uvádí dokument 
z obrany.

Pokud by se přihlásil 
jakýkoli jiný konkurent mimo 
stávající dva, bude totiž stačit 
podat podnět antimonopol-
nímu úřadu a soutěž nebude 
moci být uzavřena do konce 
roku, kdy vyprší smlouva 
s oběma firmami.

Češky pracují 
zdarma 
do 17. března
Rozdíl v platech mezi 
muži a ženami činí v České 
republice 22 procent. Ženy 
tedy musí pracovat více 
než dva a půl měsíce navíc, 
aby tento rozdíl dohnaly. 
Jinak řečeno, téhož vý-
dělku, který jejich mužští 
kolegové získali do konce 
loňského roku, dosáhnou 
až letos 17. března. Tento 
den je tedy Dnem rovnosti 
platů. 

Také na tento nedo-
řešený celospolečenský 
problém poukáže ve dnech 
18. a 19. března konferen-
ce Equal Pay Day – Ženy 
sobě. Pořádá ji nezisková 
organizace Business  
& Professional Women. 
Důvodem je také to, 
že Česká republika zaují-
má v rovnosti platů nejniž-
ší příčky oproti ostatním 
evropským zemím. 

„Když jsme v roce 2010 
pořádaly první ročník této 
akce, činil rozdíl v platech 
mezi muži a ženami  
26,2 procenta. Za necelých 
šest let tedy klesl o čtyři 
procentní body. Naším cí-
lem je, aby se tento rozdíl 
stále zmenšoval a ženy 
se staly ekonomicky ne-
závislými,“ zdůraznila cíl 
připravované akce Lenka 
Šťastná, prezidentka 
Business & Professional 
Women. /bo/

n Stavovská organi-
zace lékařů podpořila 
požadavek odborů 
na každoroční nárůst 
platů zdravotníků 
o deset procent

Adéla Čabanová

Lékaři varují, že přestanou vy-
konávat nadměrné přesčasy. 
Pokud vláda nepošle do zdra-
votnictví více peněz, zvažují 
protestní dodržování zákona. 
„Vláda musí přijmout rea-
listický záchranný plán pro 

zdravotnictví, a to v horizon-
tu týdnů,“ vyzval prezident 
České lékařské komory Milan 
Kubek. Z jejího průzkumu 
vyplývá, že nemocnice shánějí 
téměř tisícovku lékařů. „Vláda 
vládne dva roky a za oblast 
zdravotnictví jí vystavujeme 
nelichotivé vysvědčení,“ pro-
hlásil Kubek. Přesto ministr 
zdravotnictví Svatopluk 
Němeček i premiér Bohuslav 
Sobotka Kubkovu inicativu 
přivítali. Vnímají ji jako pod-
poru při blížících se jednáních 
s ministrem financí Andrejem 
Babišem o výši plateb státu 
do zdravotnictví na příští 

rok. Není ovšem jisté, jestli 
by měly případné protesty 
mezi lékaři širokou podpo-
ru. „Zatím se spíše snažíme 
upozorňovat, jaké problémy 
zdravotnictví má,“ uvádí Jan 
Mečl, předseda libereckého 
okresního sdružení komory.

Pokud by lékaři opravihned 
začali dodržovat pravidla 
o přesčasech, nemocnice by 
se mohly během několika dnů 
zhroutit. Mluví se i o mož-
nosti postupného omezování 
přesčasů. Bude také záležet 
na výsledku dubnového sně-
mu Lékařského odborového 
klubu.  náZory str. 12

lékaři opět kritizují vládu 
a požadují více peněz

Dvě cvičení prověří 
připravenost na migraci
Připravenost na případ-
nou migrační vlnu většího 
rozsahu prověří dvě cvičení 
ve Středočeském kraji. 
První se má konat  
12. dubna a bude to podob-
ný typ cvičení jako dnešní 
cvičná kontrola na česko-
-rakouském pomezí. Další 
akce se připravuje na září 
a kromě migrace bude jejím 
tématem také ochrana vod-
ních zdrojů, uvedl ministr 
vnitra Milan Chovanec. 

Úřad: Tendr na servis 
airbusů nelze zrušit
Ministerstvo obrany musí 
pokračovat v půlmiliardové 

zakázce na servis doprav-
ních letounů Airbus A319. 
Transparentně nezdů-
vodnilo, proč tendr ruší. 
Rezortu nepomohlo ani 
odvolání, které nyní zamítl 
antimonopolní úřad. Minis-
terstvo zakázku zrušilo loni 
v květnu.

Zeman s Babišem  
možná projednají volby
Prezident Miloš Zeman 
se příští týden setká s vi-
cepremiérem a ministrem 
financí Andrejem Babišem 
(ANO). Mohli by mimo jiné 
mluvit o návrhu šéfa ANO, 
který kvůli sporům ve vládě 
zmínil možnost posunout 
volby do sněmovny už 
na červen 2017. /čtk/

Krátce



Horníci v OKD vyhlásili stáv-
kovou pohotovost a čekají na 
zázrak. Chtějí konečně vědět, 
jaká je budoucnost jednot-
livých šachet, případně jak 
bude vypadat jejich útlum 
a jaký bude v takovém pří-
padě sociální program pro 
propouštěné havíře. Zatím 
se jen z firemního časopisu 
dozvěděli, že letos skončí 
důl Paskov a o práci přijde 
zhruba pět set horníků. Ještě 
před měsícem šéf firmy Dale 
Eckmark přitom hovořil 
o snížení stavů až o pět tisíc 
pracovníků v příštích třech 
letech. Noví majitelé matky 
OKD, společnosti NWR, a její 
hlavní věřitelé sdružení pod 
názvem AHG žádají účast 
státu na restrukturalizaci. 
Vláda však zatím přímé za-
pojení do udržení firmy při 
životě odmítá.

Mezitím dál padají ceny 
černého uhlí. Na začátku 
března evropské ceny klesly 
na třináctileté minimum. 
Tuna energetického uhlí, kte-

ré tvoří zhruba polovinu pro-
dukce OKD, se dostala pod 
40 dolarů za tunu. Situace se 
nelepší ani na trhu koksova-
telného uhlí. V příštích letech 
nikdo obrat nečeká. Světoví 
těžaři osekávají náklady 
a doufají, že to nakonec bude 
konkurence, která z odvětví 
s obřími přebytky těžebních 
kapacit vypadne, poměry na 
trhu se spraví a těžba zase 
bude zisková. Čínská vláda 
například už oznámila, že 
letos zavře tisíc dolů.

Bez uhlí to v Polsku nePůjde
Přežijí jen ti finančně nejsil-
nější. Mezi ně ale OKD, jejíž 
matka NWR podle analytiků 
bez vnějšího zásahu nejspíš 
přijde během pár měsíců 
o veškerou hotovost, rozhod-
ně nepatří. Ještě větší pro-
blém má sousední Polsko, 
kde je těžba černého uhlí 
desetkrát vyšší a zaměstnává 
také desetkrát více lidí než 
v Česku. Tamní horníci jsou 
přitom mnohem bojovnější 
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těžba černého uhlí bojuje 
v Evropě o přežití už jen 
v Česku a Polsku
n Stejný problém se ztrátovou těžbou 
černého uhlí jako OKD řeší také polské 
doly, které jsou však desetkrát větší. 
Na rozdíl od Česka tam řídí snahy 
o ozdravení šachet stát.

než jejich čeští kolegové. 
Pohřbili už několikeré plány 
vlády na zavření šachet 
a ozdravení těžce ztrátových 
těžebních firem.

První na ráně je Kompania 
Weglowa, která je největším 
evropským producentem 
energetického černého uhlí. 
Loni se její ztráta vyšplhala 
k miliardě eur. Od bankrotu 
ji dělí jen měsíce. Zaměstná-
vá podle některých odhadů 
až dvakrát více lidí, než by 
potřebovala. Zatímco cena 
uhlí v posledních letech kle-
sala, náklady na vytěženou 
tunu rostly. Jenže na rozdíl 
od OKD má jednu výhodu. 
Patří státu, který ji padnout 
nenechá. Nová premiérka 
Beata Szydlová jasně řekla, 
že polská energetika nemá 
jinou alternativu, než je 
pokračující závislost na 
černém uhlí.

ze státního do státního
Staronový plán záchrany 
firmy spočívá v převedení 
jedenácti jakžtakž zdravých 
dolů Kompanie Weglowe 
do nové firmy Polska Grupa 
Górniczna (PGG). Transakce 
se plánuje na květen. I v PGG 
bude mít hlavní slovo stát. 
Obchodník s uhlím Weglo-
koks, kterého vlastní stát, 
a další investoři mají do dolů 
nalít 1,5 miliardy zlotých. Dal-

ší investory však vláda zatím 
neprozradila. Už dříve se ale 
uvažovalo o zapojení státních 
firem, jako například elektrá-
renské společnosti PGE nebo 
plynárenské PGNiG. Dojednat 
jejich účast v záchraně dolů 
má nový šéf Kompanie Weg-

lowe Tomasz Rogala.
Zbylé čtyři doly přejdou 

na další státní firmy, které se 
je pokusí ozdravit a prodat. 
Pokud se to nepovede, měly 
by skončit. O přežití by ale 
mělo bojovat i jedenáct dolů 
převedených do PGG. „Ze 
zákulisních informací se zdá, 
že každý z těchto dolů by měl 
dostat půl roku na vlastní 
restrukturalizaci. Kdo to 
nezvládne, půjde do útlumu. 

Ale nedávné ústupky vůči 
odborům, příslib neměnnos-
ti platových a pracovních 
podmínek ukazují, že cesta 
k udržitelnosti polského hor-
nictví nebude jednoduchá,“ 
říká zakladatel serveru Polish 
Coal Daily Dawid Salamadry.

snaha o sPolečný PostuP
Ve ztrátách je také největší 
evropský producent kokso-
vatelného uhlí JSW. Kvůli 
odpisům majetku loni pro-
dělal 3,12 miliardy zlotých. 
Firma, v níž drží většinový 
podíl stát, nyní podle deníku 
Rzeczpospolita zvažuje, že 
prodá dva nejztrátovější 
provozy státní restruktura-
lizační společnosti Społka 
Restrukturyzacji Kopalń. 
JSW se totiž bojí, že ani dříve 
plánovaný prodej energetic-
ké dcery SEJ a podílů v kok-
sovnách nezajistí plynulé 
financování.

Polsko a Česko jsou mezi 
zeměmi Evropské unie jediné, 
které ještě ve velkém těží čer-
né uhlí, aniž by měly plán na 
postupný útlum. Při záchraně 
ztrátových dolů nebo jejich 
řízeném útlumu by nakonec 
možná mohly spolupracovat. 
Při nedávné návštěvě českého 
ministra průmyslu Jana Mlád-
ka v Polsku přišla na situaci 
v hornictví také řeč. „Otevřeli 
jsme otázku společného po-
stupu při prosazení případ-
ného prodloužení termínu 
ukončení útlumu těžby, který 
mohou za určitých podmínek 
podpořit vlády jednotlivých 
zemí v Evropské unii a případ-
ně i Evropská unie prostřed-
nictvím Evropského globali-
začního fondu, o pět let,“ řekl 
po setkání vládní zmocněnec 
pro Moravskoslezský kraj Jiří 
Cienciala.

Těžba uhlí v Polsku  
v roce 2015  
(v milionech tun)

Pramen Polish coal daily

13,0

60,6

koksovatelné  
uhlí

energetické  
uhlí

Na Nás 
NEšEtřEtE. 
Horníci z JSW 
stávko-
vali loni 
v lednu proti 
rozhodnutí 
společnosti 
snížit náklady 
a zmrazit 
mzdy.

Jan Stuchlík

stranu připravil
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Před sto lety dávala těžba 
černého uhlí ve Velké Bri-
tánii práci milionu lidí. Teď 
postupně končí. Na konci 
loňského roku společnost 
UK Coal uzavřela poslední 
hlubinný důl Kellingley 
Colliery v severní Anglii. 
O práci přijde 450 zaměst-
nanců.

Ještě v roce 2014 britské 
hlubinné doly vytěžily přes 
tři miliony tun černého uhlí. 
Jenže padající cena uhlí a lev-
né dovozy ze zámoří a z Ruska 
poslaly UK Coal do nucené 
správy. Vláda firmě poskytla 
půjčku, aby mohla zbývající 
doly zavřít.

Na rozdíl od osmdesátých 
let minulého století tentokrát 

Navzdory těžkým podmín-
kám na trhu stále v Británii 
fungují povrchové černo-
uhelné doly. Nicméně i ty čeká 
útlum. Společnost Hargreaves 
Services v únoru oznámila, 
že letos ukončí těžbu v šesti 
ze sedmi povrchových lomů 
ve Skotsku. Těžbu nemůže 
udržet kvůli klesajícím cenám 
a poptávce.

V činnosti zůstanou 
povrchové doly ve Walesu. 
Objevují se také projekty na 
otevření nových dolů. Nicmé-
ně záměry investorů narážejí 
na politiku vlády, která hodlá 
využívání uhlí pro výrobu 
energie ukončit. Do deseti let 
mají skončit všechny uhelné 
elektrárny.

Velká Británie: Konec hlubinné těžby

Těžba černého uhlí v Němec-
ku bude trvat tři roky. Těží 
se už jen ve dvou hlubinných 
dolech v Porúří. O útlumu 
těžby rozhodla spolková 
vláda v roce 2007. Doly byly 
převedeny na nadaci RAG 
Stiftung. Ve zvláštním zákoně 
vláda vyčíslila každoroční do-
tace na těžbu, ty od roku 2009 
klesají z 1,7 miliardy eur na 
794 milionů eur v roce 2019. 

RAG Stiftung dostala do 
vínku i zbylá aktiva spojená 
s černouhelným byznysem. 
Do zvláštní firmy Evonik vy-
členila provozy zabývající se 
speciální chemickou výrobou. 
V roce 2013 RAG Stiftung pro-
dala třetinu Evoniku na bur-
ze. Z výnosu a dividend pak 
tvoří rezervy pro postupné 
ukončení těžby. Do budoucna 
počítá RAG Stiftung, že si po-
nechá v Evoniku jen čtvrtinu 
akcií. Zbytek prodá na burze.

V roce 2014 vytěžilo 13 tisíc 
horníků 7,6 milionu tun uhlí, 
což německou spotřebu po-
krylo jen ze 13 procent. Účast 
státu v útlumu černouhelné 
těžby posvětila Evropská 
komise v roce 2011. Cílem 
je ukončit těžbu sociálně 
přijatelným způsobem. Na-
dace podporuje vzdělávání, 
vědu a kulturu v těžebních 
regionech. 

Těžba černého uhlí se bez 
státních subvencí neobešla 
už do začátku šedesátých let 
minulého století. Do rozhod-
nutí o postupném uzavření 
dolů stála těžba vládu přes 
130 miliard eur. Na vrcholu 
těžby v roce 1957 v dolech 
pracovalo přes 600 tisíc 
horníků a těžba dosahovala 
150 milionů tun ročně.

Německo:  
Útlum 
v režii 
státu

zpráva o konci posledního 
dolu Británii příliš nevzrušila. 
V letech 1984 a 1985 přitom 
stávkovalo proti zavírání 

dolů 140 tisíc horníků. Během 
necelých třiceti let klesl počet 
britských horníků z několika 
set tisíc na šest tisíc v roce 2011. 

Těžba černého uhlí ve Velké Británii (v milionech tun)

Pramen ministerstvo energetiky a ochrany klimatu Velké británie

Kolik se kde těží černého uhlí  
(2013, produkce a dovoz ve vybraných zemích v milionech tun)
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n Správa státních 
hmotných rezerv 
po řadě neúspěšných 
pokusů nakoupila  
120 tun konzerv s ma-
sem za 15 milionů.

Dušan Kütner

Po třech letech a čtyřech 
pokusech konečně stát vybral 
firmu, která poskytne státním 
rezervám masové konzervy. 
Tříletou zakázku zahrnující 
dodávku 120 tun šunkových 

a vepřových konzerv a jejich 
ochranu a obměnu získala 
společnost Hamé. Správa 
státních hmotných rezerv za 
to zaplatí téměř 15 milionů 
korun. „Zdá se, že trh začal 
akceptovat přísnější podmín-
ky, které u zakázek vypisu-
jeme,“ řekl deníku E15 šéf 
správy Pavel Švagr.

První pokus o nákup 
193 tun konzerv učinila 
správa v listopadu 2012 ještě 
před Švagrovým příchodem. 
Přihlásila se ale jediná firma, 
takže podle tehdejšího záko-
na musela správa tendr zru-

šit. Obdobně dopadla i soutěž 
vyhlášená předloni v prosin-
ci. Do tendru vypsaného loni 
v červnu se dokonce nepřihlá-
sil vůbec nikdo – a to i přesto, 
že správa zakázku rozdělila 
na šest částí po třiceti tunách. 
Uspěla až nyní s tendrem 
vyhlášeným loni v říjnu, byť 
částečně. O třetinu zakázky 
na dodávku lančmítu se totiž 
opět nikdo nepřihlásil.

Soutěže na dodávky potra-
vin začala správa vypisovat 
zhruba přede dvěma lety 
s cílem zvýšit zásoby potravin 
pro případ nouze. Správa ale 

zatím příliš úspěšná neby-
la ani přes dělení zakázek 
na menší – loni zrušila pět 
tendrů a jen letos v lednu 
dalších pět. Podle správy je 
za nízkým zájmem nastavení 
přísnějších pravidel. Firmy 
tvrdí, že jsou prostě ekono-
micky nevýhodné.

Příliš často se nehlásí 
ani Hamé. „I přes poměrně 
striktní pravidla pro tuto 
zakázku jsme ji vyhodnotili 
jako obchodně zajímavou 
i pro naši firmu, proto jsme se 
do soutěže přihlásili,“ uvedl 
mluvčí Hamé Petr Kopáček.

V poslední době se tak 
státu podařilo vybrat pouze 
dodavatele 500 tun suše-
ného mléka za 31 milionů 
korun, kterým se stala Olma 
z holdingu Agrofert. Dalších 
šest částí zakázky na tři tisíce 
tun za 190 milionů ale kvůli 
nezájmu musel zrušit. Správa 
hmotných rezerv nicméně 
uzavřela i další tendr na 
nákup potravin, a to 600 tun 
mraženého masa. Dodá je 
společnost Mrazírny Plzeň- 
-Dýšina za 55,7 milionu korun. 
Zrušené tendry hodlá správa 
vypsat znovu.

Konzervy pro stát dodá Hamé

n Třetinu společnosti 
Fruitisimo odkoupili 
investoři Leoš Navrátil 
a Josef Soukal.

Do společnosti Fruitisimo 
provozující ovocné bary po 
třinácti letech vstoupili noví 
investoři, odkoupili skoro 
třetinu skupiny. „Našimi 
investory jsou dvě soukromé 
osoby, pánové Leoš Navrátil 
a Josef Soukal, které mají 
v oblasti investování dlouho-

leté zkušenosti,“ řekl jeden ze 
zakladatelů firmy Jan Hum-
mel. Jednání s novými inves-
tory před uzavřením smlouvy 
trvala skoro dva roky.

Fruitisimo loni utržilo té-
měř 200 milionů korun, což 
je meziročně o 32 procent 
více. Podle časopisu Forbes 
je firma zisková, za její 
třetinu tak mohli Hummel 
s druhým spoluzakladatelem 
Tomášem Lichtenbergem 
inkasovat nižší desítky mili-
onů korun.

Fruitisimo získalo nové investory

Agro Cs

Společnost Agro CS z České 
Skalice u Náchoda, která je 
předním domácím výrobcem 
zahradních substrátů, travních 
směsí a hnojiv, loni zvýšila 
tržby o devět procent na 
1,8 miliardy korun. Skupina 
Agro CS zahrnující 18 společností 
z regionu střední a východní 
Evropy loni dosáhla obratu přes 
2,5 miliardy korun. Firma se 
loni stala vlastníkem rašeliniště 
v Bělorusku, čímž získala 
soběstačnost v potřebě rašeliny 
klíčové pro výrobu. 

saint-Gobain v ČR 

Výrobce stavebních materiálů 
Saint-Gobain v Česku loni 
zvýšil provozní zisk meziročně 
o 24,8 procenta na rekordních 
3,33 miliardy korun. Tržby 
vzrostly o 6,4 procenta na 
16,8 miliardy korun. Loňské 
výsledky podle firmy souvisejí 
s růstem stavebního trhu v Česku 
a navazující výroby, ale také 
s inovacemi výrobků.

Chytrý Honza 

Firmě Chytrý Honza, která se 
zaměřuje na zprostředkování 
finančních produktů, stouply 
loni tržby meziročně o polovinu 
na 378 milionů korun. Objem 
zprostředkovaných hypoték se 
zvýšil o 2,2 miliardy korun na 
7,5 miliardy. Konkurenčnímu 
Fincentru vzrostly tržby v Česku 
a na Slovensku meziročně 
o desetinu na 1,53 miliardy korun 
a firmě Partners o 12 procent na 
1,3 miliardy. /čtk/

Výsledky

do mAďARsKA. 
Řetězec ovocných 
barů Fruitisimo 
expanduje do 
Maďarska. V dub-
nu chce otevřít 
první pobočku 
v budapešťském 
obchodním centru 
Allee. Nyní má 
více než 40 pro-
vozoven v Česku 
a na Slovensku. 
Loni jich zahájilo 
provoz osm. Fo
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Letos chce firma otevřít 
celkem 14 ovocných barů, 
navíc pak deset franšízových 
bistro-kaváren Home office. 
První z nich zahájila svůj 
provoz loni v lednu na praž-
ském Chodově, nyní jsou už 
v Praze čtyři.

Kromě čerstvých ovocných 
a zeleninových šťáv a kok-
tejlů patří do sortimentu 
Fruitisima ručně vyráběná 
kopečková zmrzlina a káva. 
Nejdůležitější jsou freshe 
a koktejly, které v zimě před-

stavují 70 procent, v létě, 
kdy roste podíl zmrzliny, 
polovinu tržeb řetězce. 

Vedoucím tuzemského 
trhu je stále značka Ugo, 
kterou ovládá společnost 
Kofola. Předloni koupila 
například firmu Mangaloo 
se stomilionovým obratem. 
V loňském roce provozovala 
57 poboček. Navíc loni 
otevřela pilotní restauraci 
NaGrilu a chtěla expando-
vat v Česku i na Slovensku 
formou franšíz. /čtk/



Češi hojně využili 
levné letenky

Společnost Student Agency 
loni prodala v Česku leten-
ky za 2,74 miliardy korun, 
meziročně o sedm procent 
více. Největší konkurent 
Asiana utržila celkem 
2,7 miliardy, což je nárůst 
téměř o čtvrtinu. Ceny se 
u řady destinací ocitly na 
nejnižší úrovni za posled-
ních pět let. Například do 
New Yorku či Karibiku se 
loni létalo až o třetinu lev-
něji než v roce 2014.

ČTÚ vypíše aukci 
kmitočtů pro internet
Český telekomunikační 
úřad chce ještě v prvním 
pololetí vyhlásit aukci 
kmitočtů pro bezdrátový 
vysokorychlostní internet 
v pásmu 3,7 GHz. Souhrnná 
vyvolávací cena bude 
85 milionů korun. 

Libor Sadílek má Eltodo

Antimonopolní úřad od-
souhlasil majetkové změny 
ve společnosti Eltodo, do-
davateli systémů pro řízení 
dopravy či technologií pro 
veřejné osvětlení. Možnost 

nepřímo výlučně kontrolo-
vat firmu získal dosavadní 
předseda dozorčí rady spo-
lečnosti Libor Sadílek.

Kysilka jde do dozorčích 
rad rozvojových bank

V dozorčích radách Česko-
moravské záruční a rozvo-
jové banky a České exportní 
banky zasedne bankéř 
Pavel Kysilka. Nominaci 
již schválil vládní výbor 
pro personální nominace 
a včera Kysilka obdržel sou-
hlas České národní banky. 
Kysilka pracoval jako vice-
guvernér centrální banky 
a později zastával vysoké 
manažerské funkce v České 
spořitelně. /čtk, jik/

n Koncern Assa Abloy 
se zbavil vedlejší divize 
výroby zámků. Továr-
na v Týništi nad Orlicí 
nově patří Japoncům. 

David Vagaday

Švédská skupina Assa Abloy 
prodala celou divizi zaměře-
nou na automobilové zámky 
se sídlem v českém podniku 
FAB Vehicle Security Solu-
tions v Týništi nad Orlicí. 
Kupujícím je japonská spo-
lečnost Alpha Corporation, 
pro kterou je to vůbec první 
velká investice v Evropě. 
Cena transakce dosáhla 
17 milionů eur, v přepočtu 
460 milionů korun.

Divize Automobilových 
zamykacích systémů kromě 
hlavního závodu v Týništi 
provozuje další dvě továrny, 
a sice v Mexiku a Číně, ve 
Švýcarsku pak má pobočku 
orientovanou na vývoj. Roč-
ní obrat se pohybuje kolem 
60 milionů eur (přes 1,6 mi-
liardy korun). V samotném 

Týništi firma zaměstnává 
450 lidí. 

Podle šéfa odborů KOVO 
v Assa Abloy Rudolfa 
Procházky se autozámky 
nehodily do portfolia švéd-
ské skupiny, v Česku známé 
hlavně díky vlastnictví 
značky FAB. „Assa Abloy je 
z 99 procent zaměřená na 
stavební zámky, samozavíra-
če a podobně. 
Autozámky 
jsou pro ni 
skutečně ved-
lejší,“ vysvětlil 
Procházka pro 
server E15.cz. 

Procházka 
se domnívá, že 
v rámci Alphy 
by továrna 
mohla mít 
budoucnost. 
Japonská firma 
totiž z většiny vyrábí díly 
pro automobilový průmysl, 
kromě zámků například i kli-
ky aut. Podle něj se zástupci 
Alphy už zajímali o areál 
Elitexu, který v Týništi sou-
sedí s prodávanou továrnou 

a nabízí prostor pro případ-
nou expanzi.    

Japonský podnik potvrdil, 
že má v plánu prostřednic-
tvím akvizic posilovat svou 
přítomnost na evropském 
trhu. V kupované divizi pak 
hodlá zachovat současný 
management a organizaci. 

Švédské firmě zůstal v Čes-
ku její hlavní závod v Rych-

nově, dřívější 
FAB, nyní Assa 
Abloy Czech 
& Slovakia, 
který je ve 
skupině jednou 
z největších to-
váren v Evropě 
pro cylindrické 
vložky a visací 
zámky. Kon-
cern pak má 
ještě pobočku 
ve Stříbře Assa 

Abloy ES Production vyrá-
bějící automatické vstupní 
dveře a garážová i průmys-
lová vrata. Loni také ovládl 
tuzemského výrobce protipo-
žárních dveří Hasil. 
 Více E15.cz
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Firma Hornbach zprovozní 
na přelomu března a dubna 
v pražské Velké Chuchli svůj 
desátý hobbymarket v Čes-
ku. Půjde o čtvrtou prodejnu 
řetězce v hlavním městě. 
Obchod bude mít plochu 
20 tisíc metrů čtverečních 
a nabídne 120 tisíc produk-
tů ze segmentu potřeb pro 
stavbu, renovaci a zahradu, 
oznámila firma. 

Na českém trhu působí 
sedm hobbymarketových 
řetězců – OBI, Bauhaus, 
Baumax (Merkury Market), 
Globus Baumarkt, Horn-
bach Baumarkt, Uni Hobby 
a Mountfield. OBI loni pře-
vzalo čtyři bývalé obchody 
rakouského řetězce Baumax, 
firma je znovu otevřela na 
začátku února. Po tomto ví-
kendu jsou již opět otevřeny 
také téměř všechny Bauma-
xy, které loni převzala polská 
firma Merkury Market. /čtk/

Do segmentu zboží pro dům, 
bydlení a zahradu, kde se 
každý rok protočí kolem 
30 miliard korun, míří stále 
více internetových obchodů. 
Řada velkých hobbyřetězců 
prodej přes internet stále ještě 
nenabízí. On-line prodává zboží 
například Mountfield. Vlastní 
e-shop pro část sortimentu 
letos spustil Hornbach. Na 
stránkách řetězce OBI si 
lze zboží pouze rezervovat 
a vyzvednout v prodejně. 
Bauhaus ani Globus Baumarkt 
svůj sortiment přes internet 
dosud neprodávají. Internetový 
obchod Mall.cz čeká, že obrat 
zboží v kategorii hobby poroste 
na internetu v příštích letech 
až dvojnásobnou rychlostí než 
e-commerce jako celek.

Japonci koupili českou 
továrnu na autozámky

Hornbach otevře v Praze čtvrtý hobbymarket

Švédům zůstal 
v Česku hlavní 
závod v Rychnově 
vyrábějící hlavně 
dveřní vložky 
a visací zámky. 

Krátce

Konkurence na trhu 
hobby e-shopů

Fo
to

 č
tk

miliARdoVé tRžby. Hornbachu v Česku (na snímku) stouply ve finančním roce 2014/2015 tržby 
o devět procent na 5,16 miliardy korun. Zisk zůstal na úrovni 143 milionů. Hobbymarketům OBI v ČR 
v roce 2014 klesl zisk o 29 procent na 101 milionů. Tržby stouply o tři procenta na pět miliard korun.
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n Na odchod švédské-
ho manažera tvrdě 
tlačil menšinový akci-
onář Rostec.

Jaroslav Matějka

Odchod Bo Anderssona 
z čela managementu Avto- 
Vaz oznámil většinový 
vlastník ruské automobil-
ky, aliance Renault-Nissan. 
Očekává se, že správní rada 
oznámí jméno jeho nástupce 
15. března. Carlos Ghosn, šéf 
francouzsko-japonské alian-
ce, která v ruském výrobci 
drží 67,1procentní podíl, na 
autosalonu v Ženevě řekl, že 
AvtoVaz prochází složitým 
obdobím, ale vyloučil, že by 
Anderssonův odchod sou-
visel se současnou finanční 
situací. AvtoVaz loni utrpěl 
čistou ztrátu 73,85 miliardy 
rublů (24,6 miliardy korun), 
což byl téměř trojnásobek 
ztráty za rok 2014. 

Nejen špatné hospodářské 
výsledky, ale především ma-
sivní propouštění v Avto- 
Vazu vadilo druhému velké-
mu akcionáři, jímž je státní 
společnost Rostec. Anders-
son od roku 2014 propustil  
20 tisíc zaměstnanců největ-
ší ruské automobilky.  

Šéf ruského avtovazu 
andersson skončil

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,303

Čína 1 3,790

Dánsko 1 3,626

EMU 1 27,055

Chorvatsko 1 3,569

Japonsko 100 21,733

Kanada 1 18,459

Maďarsko 100 8,739

Norsko 1 2,891

Polsko 1 6,251

Rusko 100 34,371

Švédsko 1 2,899

Švýcarsko 1 24,670

Turecko 1 8,448

USA 1 24,692

Velká Británie 1 34,927

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 7. 3. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 61,45 -0,57

ČEZ 384,60 0,65

Erste Bank 633,00 -2,25

Fortuna 99,00 -0,50

Kofola 463,30 -0,37

KB 4959,00 0,36

NWR 0,12 -20,00

O2 CR 246,90 0,73

Pegas 739,00 0,82

Philip Mor. ČR 13 100,00 -0,11

PLG 208,00 0,00

TMR 631,60 0,00

Unipetrol 171,00 1,24

VIG 616,40 0,23

Celkový objem (v tisících korun) 357 185,77

Akcie na pražské burze 7. 3. 2016 

způsobené nízkými cenami 
ropy a západními sankcemi. 
V zemi se nedaří žádné au-
tomobilové značce. AvtoVaz 
nebyl výjimkou, jeho prodeje 
spadly podle AEB v lednu 
letošního roku o 11 procent 
na necelých 16 tisíc aut. 

To byla pro alianci Renault-
-Nissan velká rána. Na ruský 
trh totiž před lety vsadila – 
očekávala, že brzy bude větší 
než německý. Nejprve zapla-
tila v roce 2008 miliardu do-
larů za 25 procent AvtoVazu, 

o šest let později investovala 
dalších 740 milionů dolarů za 
kontrolní balík.

Proč Andersson skon-
čí před vypršením svého 
kontraktu na konci letoš-
ního roku, Ghosn v Ženevě 
naznačil: „Je to tvrdý džob 
a nikdo ho nechce dělat 
věčně. V životě každého 
jednou nastane chvíle, kdy se 
mise chýlí ke konci a musí to 
převzít někdo další.“

Autor je spolupracovníkem redakce

Veterán z General Motors 
Andersson sice v AvtoVazu 
osekal pracovní místa a fixní 
náklady, očistil dodavatel-
skou síť prolezlou korupcí 
a neefektivitou, ale nestačilo 
to. Proto také vyslal inves-
torům úpěnlivou prosbu 
o další hotovost. 

„V AvtoVazu se uskutečni-
lo mnoho dobrého, ale bylo 
to bohužel zastíněno cel-
kovou situací na trhu,“ řekl 
Ghosn. Ruská ekonomika je 
už druhým rokem v recesi 

nesplnitelná mise. Stav ruské ekonomiky nedovolil Anderssonovi automobilku ozdravit.
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Odměny na Wall Street 
byly nejnižší za tři roky 
Odměny obchodníků na 
Wall Street klesly loni na 
tříleté minimum. Prů-
měrná odměna tamních 
makléřů loni činila 146 ti- 
síc dolarů, což je pokles 
o devět procent a nejnižší 
hodnota od roku 2012. 
Vyplývá to z předběžných 
propočtů, které představil 
hlavní finanční kontrolor 
státu New York Thomas 
DiNapoli.  

Polské bance  
PKO klesl zisk
Čistý zisk největší polské 
bankovní společnosti PKO 
BP loni klesl o 20 procent 
na 2,6 miliardy zlotých 
(16,3 miliardy korun). Vý-
sledek zhoršilo navýšení 
plateb, které musí banky 
odvádět do garančního 
fondu na krytí závazků 
insolventních bank. 

Šéf britské obchodní 
komory rezignoval 
Generální ředitel Britské 
obchodní komory (BCC) 
John Longworth rezigno-
val poté, co byl dočasně 
suspendován za vyjádření 
podpory odchodu Británie 
z EU. Longworth brexit 
podpořil ve čtvrtek na 
výroční konferenci BCC, 
čímž porušil rozhodnutí 
BCC, že ve věci referenda 
zachová neutralitu. /čtk/

Krátce

Nejvyšší soud USA se 
odmítl zabývat odvoláním 
společnosti Apple proti 
soudnímu verdiktu, podle 
něhož firma uzavřela s pěti 
nakladateli nezákonné 
úmluvy o cenách elektro-
nických knih. Apple tak 
bude muset podle loňské 
dohody o mimosoudním 
vyrovnání zaplatit 450 mi-
lionů dolarů.

Ministerstvo spravedl-
nosti USA a prokurátoři 
amerických států obvinili 
Apple a pět nakladatelů 
v roce 2012 z nezákonného 
spolčení za účelem zvyšo-

vání cen elektronických 
knih. Apple podle nich 
dohodu zosnoval, když se 
na jaře 2010 připravoval 
uvést na trh svůj tablet iPad 
a službu iBookstore. V roce 
2013 newyorský soud 
shledal firmu a nakladatele 
vinnými a loni jeho verdikt 
potvrdil odvolací soud.

Loni v červnu Apple sjed-
nal vyrovnání s americkými 
státy a spotřebiteli. Spol-
čení s Applem se dopustila 
nakladatelství Hachette, 
Macmillan, Penguin, Har-
perCollins a Simon  
& Schuster. /čtk/  více e15.cz

apple prohrál  
spor o ceny e-knih 

http://e-svet.e15.cz/it-byznys/apple-definitivne-prohral-spor-o-ceny-e-knih-zaplati-450-milionu-dolaru-1277412


n Peking zvolnil 
v utrácení deviz, aby 
se jejich zásoby nedo-
staly pod bezpečnou 
úroveň.

Zdeněk Pečený

Tempo rozpouštění čínských 
devizových rezerv v únoru 
zpomalilo. Z centrální banky 
odteklo 29 miliard dolarů. 
Za prosinec a leden to bylo 
celkem 207 miliard. „Za celý 
loňský rok se rezervy snížily 
o půl bilionu dolarů,“ řekl vi-
ceguvernér čínské centrální 
banky I Kang. Podle odhadů 
Bloomberg Intelligence 
z čínské ekonomiky loni 
odteklo na bilion dolarů. 

Rezervy Číny v zahranič-
ních měnách v únoru spadly 
na 3,2 bilionu dolarů. Obavy 
o zdraví čínské ekonomiky 
spustily nevídaný odliv 
kapitálu z druhé největší 

ekonomiky a čínská vláda 
se snaží pomocí výprodeje 
deviz centrální banky udržet 
padající kurz jüanu pod kon-
trolou. Výše deviz v držení 
čínské centrální banky klesá 
již od léta 2014, kdy 
dosáhly 3,99 bilionu 
dolarů. 

Analytici již 
před časem 
varovali, že 
Čína bude mu-
set v utrácení 
deviz zvolnit, 
aby stav rezerv 
nepoklesl pod 
bezpečné hod-
noty. 

Nová data čínská 
centrální banka zveřejni-
la den poté, co negativně 
naladění investoři pojali 
podezření, že Čínská lidová 
banka do devizových rezerv 
započítává nelikvidní aktiva, 
jako jsou zahraniční reality 
či investice do private equity 

fondů – tedy aktiva, která se 
nedají okamžitě využít na 
měnových trzích. Nařčení 
ale I Kang odmítl. Vicegu-
vernér dodal, že další pokles 
rezerv není vyloučen, ale že 

jejich výše zůstane na 
rozumné úrovni. 

Podle Čang 
Jü, ekonomky 

pekingské 
společnosti 
Minsheng 
Securities, 
utrácela čín-

ská centrální 
banka v únoru 

až 15 miliard 
 dolarů denně. 

Stále tedy výrazně 
méně než odhadovaných 
50 miliard v srpnu loň-
ského roku, kdy se Čína 
překvapivě rozhodla svoji 
měnu devalvovat. Tato čísla 
nezahrnují naopak příliv 
deviz z obchodu a přímých 
zahraničních investic.

jiným aktivitám. Zvnějšku to 
vypadá, že se projekt dvou 
reaktorů v britském Som-
mersetu začíná Francouzům 
rozpadat pod rukama. 

Šéf EdF Jean-Bernard Lévy 
přispěchal s prohlášením, že 
Piquemalova odchodu lituje. 
Na plánu koncernu se však 
nic nemění. „S podporou 
státu, jako hlavního akcio-
náře EdF, potvrzujeme, že 
zkoumáme investici do dvou 

reaktorů v Hinkley Point za 
nejlepších finančních pod-
mínek pro celou skupinu. Cí-

n Francouzskou sku-
pinu opustil finanční 
ředitel. Nesouhlasil se 
stavbou jaderné elekt-
rárny v Británii. 

Jan Stuchlík

Z funkce finančního ředitele 
koncernu EdF, který má 
dvoutřetinový podíl v kon-
sorciu pro výstavbu Hinkley 
Point C, odstoupil Thomas 
Piquemal. Ve vedení firmy 
měl pověst zapřisáhlého od-
půrce rizikové stavby britské 
elektrárny Hinkley Point C. 
Podle BBC nyní z funkce 
odešel, protože se nechtěl 
podepsat pod finanční 
krytí stavby, které by mohlo 
poškodit hospodaření EdF. 
Na jeho místo nastoupil do-
savadní finanční ředitel EdF 
pro Francii Xavier Girre. 

Už před měsícem přitom 
z pozice ředitele projektu 
Hinkley Point C odstoupil 
Chris Bakken. Odchod zdů-
vodnil tím, že se chce věnovat 

Číňané brzdí 
s rozpouštěním rezerv
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O částku

500 
miliard
dolarů se loni ztenčila 

zásoba čínských  
rezerv.

MichAl ŠNoBr: Dle BBC 
odstupuje CFO #EdF kvůli 
stavbě #Hinkley Point, která 
hrozí destabilizací EdF i přes top 
garance britské vlády. Chápu, 
#MPO ne.

twitter.com/e15news

edF se drolí kvůli hinkley point
lem je oznámit brzy konečné 
investiční rozhodnutí,“ říká 
Lévy. 

Jenže koncern už měl 
o stavbě rozhodnout loni. 
Nyní se spekuluje, že projekt 
dostane zelenou v dubnu. 
Piquemalovo odstoupení 
nicméně nahrává všem, kteří 
tvrdí, že jaderný projekt je 
předražený a pro EdF i pro 
Velkou Británii nadmíru 
rizikový. 

Cena elektrárny se má vy-
šplhat na 18 miliard liber  
(629 miliard korun). Třeti-
nu peněz má dodat čínský 
výrobce jaderných reaktorů 
CNG. Prostředky na svůj 
díl však zatím Francouzi 
stále nemají. Začíná se 
mluvit o tom, že EdF pomůže 
s financováním francouzská 
vláda. 

To vše v době, kdy EdF má 
na krku záchranu francouz-
ského výrobce jaderných 
reaktorů Areva NP. Ten má 
dodat i dva reaktory EPR pro 
Británii. Dosud však ani je-
den nepostavila.  více e15.cz

skluz. reaktory pro hinkley Point má dodat Areva. Ta přitom 
nestíhá plnit závazky ani pro finskou elektrárnu olkiluoto (foto).

drahý jüan. obrana domácí měny stála Čínu v únoru  
29 miliard dolarů. Méně než třetinu toho, co v lednu či v prosinci.
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Ceny ropy 
stouply
Světové ceny ropy zahájily 
týden dalším vzestupem 
a severomořská ropa 
Brent se dostala poprvé za 
tři měsíce na 40 dolarů za 
barel. Po týdnech postup-
ného oživování ropného 
trhu ze 12letých minim se 
mezi investory stále více 
prosazuje očekávání další-
ho vzestupu cen. Americká 
lehká ropa WTI zpevnila 
podobně jako Brent o tři 
procenta nad 37 dolarů.

Minulý týden získaly 
ceny ropy zhruba deset 
procent a z minim z konce 
ledna posílily už o více 
než třetinu. Trh podporují 
vyhlídky na snižování pře-
bytku nabídky, zejména 
v podobě omezování těžby.

Těžba ropy v USA klesla 
šestý týden za sebou. 
Páteční údaje ukázaly, že 
ropné firmy snížily počet 
využívaných vrtných 
souprav v USA 11. týden po 
sobě a tento ukazatel klesl 
na minimum od konce 
roku 2009. /čtk/

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/edf-ztratila-financniho-reditele-nesouhlasil-se-stavbou-hinkley-point-1277280
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n Víkendové bitvy 
o možnost utkat se 
o Bílý dům přinesly 
nová jména. Na si- 
tuaci v táborech obou 
soupeřících stran to 
však zatím změnilo 
jen málo. 

Marian Hronek

Nedělní souboj kandidá-
tů Republikánské strany 
o nominaci na prezidenta 
Spojených států, který se 
konal v Portoriku, vyhrál 
Marco Rubio. V nominač-

ním souboji Demokratické 
strany v Maine zvítězil 
Bernie Sanders nad Hillary 
Clintonovou. 

Rubio v Portoriku po se-
čtení více než poloviny ode-
vzdaných hlasů získal přes 
70 procent hlasů. Přestože se 
hlasování účastnil žalostný 
zlomek  obyvatel, pravidlo 
„vítěz bere vše“ zajistilo Ru-
biovi všech 23 delegátů, kteří 
pro něj na závěrečném kon-
ventu strany zvednou ruku. 
Přesto si celkově polepšil jen 
málo, nejlépe si stále stojí 
Trump a následuje Cruz.

V Maine po sečtení 80 pro- 
cent hlasů získal Sanders 
64 procent hlasů, zatímco 

Clintonová obdržela 36 pro- 
cent. Ta si však nadále udr-
žuje celkové vedení. Právě 
v době, kdy byly 
výsledky hlasová-
ní z Maine zve-
řejněny, byli 
oba rivalové 
uprostřed 
divoké debaty 
v Michiganu, 
který spolu se 
státem Missis-
sippi volí svého 
favorita do Bílého 
domu dnes.

Clintonová a Sanders 
se tentokrát do sebe pustili 
nebývale ostře. „Clintonová 
jako ministryně zahraničí 

podpořila snad každou 
z těch katastrofálních 
obchodních dohod, které 

sepsala korporátní 
Amerika,“ nešetřil 

kritikou San-
ders. „Hla-
soval proti 
penězům, 
které nakonec 
zachránily 
automobilo-

vý průmysl,“ 
nezůstala 

pozadu Clintono-
vá. „Pokud mluvíte 

o tom záchranném balíčku 
z Wall Street, odkud někteří 
z vašich přátel zničili tuto 
ekonomiku...“ odrazil útok 

senátor, než mu Clintonová 
skočila do řeči.

V průmyslovém Michiganu 
se takto oba snažili vyvolat 
dojem, že volba jejich rivala 
by pro americký průmysl 
znamenala katastrofu. San-
ders vykreslil Clintonovou 
jako poskoka finančníků za-
měřených na investice v Číně 
či Mexiku, zatímco americké 
továrny zanikají po tisících. 
Dodal, že on by jako prezi-
dent situaci zvrátil a postavil 
by domácí průmysl na nohy.

Navzdory nevybíravým 
slovním výpadům však byla 
jejich debata o poznání méně 
vášnivá než čtvrteční debata 
republikánů. Více E15.cz

Clintonová i Trump zaváhali
Pravidlo 

„vítěz bere vše“ 
zajistilo Rubiovi všech

23
delegátů z Portorika, kteří 

pro něj na konventu 
strany zvednou 

ruku.

rozpálila jE makroEkonomika. Nebývale ostře na sebe útočili demokraté Hillary Clintonová a Bernie Sanders v michiganském Flintu. Rozohnila je ekonomická 
témata jako obchodní politika, automobilový průmysl a finanční sektor.
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Za přítomnosti silné poli-
cejní ochrany začal včera po 
víkendové přestávce druhý 
týden likvidace části tábora 
migrantů u severofrancouz-
ského města Calais. Podle 
úřadů byla doposud vyčiště-
na necelá třetina plánované 
plochy, z níž mají zmizet 
nuzné přístřešky.

Práce se ráno znovu roz-
běhly přes mrazivé počasí 
a jemnou sněhovou pokrýv-
ku. Destrukci a odvozu 
trosek přihlíželo na sedm 
desítek migrantů a humani-
tárních dobrovolníků, které 

držel v bezpečné vzdálenosti 
kordon policistů.

Některé děti se snažily 
nabízet bílé růže strážcům 
pořádku, ti ale nijak nere-
agovali. Někteří z poklidně 
přihlížejících drželi trans-
parenty. Přišla i skupina 
devíti Íránců, kteří si minulý 
týden zašili ústa na protest 
proti ničení přístřešků a drží 
hladovku

Od 29. února, kdy operace 
v nuzné kolonii nazývané 
„Džungle“ začala, bylo zatím 
vyklizeno něco přes dva hek-
tary z plánovaných sedmi 

a půl hektaru, uvedly úřady. 
Dělníci začali strhávat jižní 
část provizorního tábora mi-
nulé pondělí poté, co správní 
soud schválil záměr úřadů. 
V prvních dnech došlo k po- 
tyčkám..

Tábor u Calais existuje už 
několik let a podle různých 
odhadů v něm žije kolem 
3700 až sedm tisíc migrantů. 
Podle údajů francouzské 
vlády jižní část obývá 800 až 
tisíc lidí, nevládní organiza-
ce ale tvrdí, že je jich až 3500. 
Likvidace by měla trvat 
nejméně měsíc. /čtk/

Úklid u Calais pokračuje

Slum. Životní podmínky v calaiském táboře připomínají chudin-
ské čtvrti velkoměst v rozvojovém světě. Úřady se proto rozhodly 
migranty přestěhovat do řádných uprchlických středisek.
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Slovenský prezident Andrej 
Kiska oznámil, že sestave-
ním nové vlády po sobotních 
volbách pověří dnes předse-
du vítězné strany Směr-SD 
a současného premiéra 
Roberta Fica. Od včerejška se 
ještě dnes hlava slovenského 
státu schází s představiteli 
stran, které byly zvoleny 
do parlamentu. Výjimkou 
je krajně pravicová strana 
Kotleba-Lidová strana Naše 
Slovensko, kterou Kiska na 

Bratislavský hrad nepozval.
„Jsem rozhodnutý pověřit 
předsedu strany Smer sesta-
vením vlády a většinové koa-
lice, jež by za takovou vládou 
stála,“ prohlásil Kiska.

Slovenský prezident tak 
dodrží tradici, že neformální 
pověření hlavy státu k sesta-
vení nové vlády jako první 
dostane vítěz voleb. Pokud 
se to Směru-SD nepodaří, 
pomyslnou štafetu hodlá 
převzít liberální strana 

Svoboda a solidarita europo-
slance Richarda Sulíka, která 
skončila druhá.

Slovenský prezident 
očekává, že jednání o vzniku 
nové vlády budou náročná. 
„Voliči rozhodli tak, že vznik-
la komplikovaná situace. Je 
tu více dělicích čar mezi zvo-
lenými politickými stranami. 
Některé nelze překonat, 
ani by to nebylo správné. 
Některé nebude jednoduché 
překonat, ačkoli to patrně 
bude nevyhnutelné,“ uvedl 
Kiska. /čtk/  názory str. 12

kiska pověří sestavením 
nového kabinetu Fica 
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Jihokorejsko-americké manévry rozlítily KLDR

Severní Korea pohrozila „preventivním jaderným úderem 
ve jménu spravedlnosti“ proti Jižní Koreji a USA, jež včera 
zahájily největší společné manévry v historii. Podle médií 
se jich zúčastní přes 300 tisíc jihokorejských vojáků 
a 17 tisíc příslušníků americké armády.

Švédsko čeká, že úřadům zmizí tisíce migrantů

Švédský imigrační úřad předpokládá, že do tří let zmizí 
z dohledu úřadů a přejde do ilegality 46 tisíc neúspěšných 
žadatelů o azyl. Loni podobně zmizelo 7330 lidí, jimž úřady 
odmítly udělit azyl. Švédsko, které má 9,8 milionu obyva-
tel, v loňském roce přijalo více než 163 tisíc žadatelů o azyl.

Atény chtějí ukončit revizi programu do 1. května

Řecký ministr financí Euklidis Tsakalotos vyzval mezi-
národní věřitele, aby dokončili nynější prověrku plnění 
podmínek záchranného programu pro Řecko do 1. května. 
Atény hlavně chtějí ukončit diskuze o důchodové reformě.  

Turecké vedení se vypořádalo s opozičním listem

Francie kritizovala Turecko za páteční převzetí tureckého 
opozičního deníku Zaman. Francouzský ministr zahraničí 
Jean-Marc Ayrault krok tureckých úřadů označil za nepřija-
telný. EU podle něj musí dbát na dodržování svobody slova 
v Turecku i přes její potřebu spolupracovat s Ankarou na 
omezení proudu migrantů do Evropy. /čtk/

Krátce

Do slovenské sněmovny se dostalo osm politických stran a hnutí. 
Z dosavadních vyjádření jejich zástupců o povolební spolupráci vyplývá, 
že vládu s většinou ve sněmovně musí složit nejméně čtyři strany. Což 
se jeví jako téměř nemožné. Na nepředvídatelnost dalšího vývoje upo- 
zorňuje slovenský tisk i v souvislosti s blížícím se termínem, kdy se má 
Slovensko ujmout pro Nizozemsku předsednictví v Radě EU. 

Další vývoj 
je neodhadnutelný

RA@RoBeRt__AgH:

Německý tisk k Sulíkovým xeno-
fobním výpadům ve vysílání ARD: 
Jeho výměna za Fica by byla jako 
přezout boty na protézách :-(

twitter.com/e15news



Hledání  
českého  
Kotleby
Výsledky slovenských voleb 
vyvolaly mnoho otázek. 
Jednou z nich je, zda mohou 
něco napovědět o průběhu 
a výsledku českých voleb 
do sněmovny, které se ko-
nají příští rok. Slovensko 
k takovým úvahám svádí. 
Přesto je na místě opatrnost. 
Například je vysoce neprav-
děpodobné, že by Česko 
zažilo parlamentní nástup 
otevřeně fašistické strany 
kotlebovského střihu. Rele-
vantní síla, která by se hlási-
la řekněme k odkazu hnutí 
Vlajka, u nás neexistuje.

Chceme-li na Slovensku 
hledat paralely či varování, 
musí být pohled obecnější. 
Zajímavé jsou úvahy o příči-
nách úspěchu Kotlebových 
extremistů. Mnoho hlasů 
viní z jejich nástupu Roberta 
Fica, který v kampani vynesl 
migrační kartu, čímž extre-
mistům otevřel jejich srdeč-
ní (a vlastně jediné) téma. 
Tato úvaha ale nemá oporu 
v dostupných datech. Prů-
zkumy u volebních místností 
zpracované agenturou Focus 

pro televizi Markíza ukázaly, 
že migrační téma bylo pro 
voliče banskobystrického 
župana v podstatě marginál-
ní. Jen osm procent z nich 
uvedlo, že hlavní motivací 
jejich volby byli „utečenci 
a terorismus“. Pětina jich 
oceňovala Kotlebův „proti-
korupční program“ a skoro 
čtvrtina uvedla jako hlavní 
důvod volby poněkud vágní 
„slovenské zájmy“. Přes  
14 procent Kotlebových 
voličů oslovil hlavně jeho 
„sociální program“. 

Takzvané exit polls nejsou 

zdrojem bůhvíjak preciz-
ních dat, ale jsou to alespoň 
nějaké údaje, a i když k nim 
přistoupíme s velkou rezer-
vou, pořád mluví zajímavým 
hlasem. Lidé nevolili Kotlebu 
jen kvůli tomu, že v nich Fico 
vyvolal strach z uprchlíků. 
Byl to obecnější protest. A to 
už je pro českou politickou 
scénu srozumitelná zpráva. 
Protest proti „tradičním 
stranám“ už je důvěrně 
známý étos, ale jestliže 
se protestní stranou mohou 
stát obdivovatelé fašistické-

ho režimu, pak je to vážné 
varování.

Je to zřejmě právě 
kombinace nespokojenosti 
a obav vyvolávaných kolem 
migrace, co zaměřuje pro-
testní hlasy stále temnějšími 
směry. Sluší se připomenout, 
že v posledním průzkumu 
českých volebních pre-
ferencí z dílny TNS Aisa 
tlučou na pětiprocentní 
hranici volitelnosti jak Úsvit 
s Konvičkou (4,5 procenta), 
tak Okamurova SPD (čtyři 
procenta). To je (zatím teore-
ticky) potenciál 8,5 procenta 
pro strany, které se progra-
mově příliš neliší od kotle-
bovců (odpor k EU a NATO, 
obecný protikorupční křik, 
důraz na rodinu a hrani-
ce), chybějí jen uniformy, 
pochodně a řízné bojovné 
pozdravy. Připomeňme, 
že Kotleba dostal na Sloven-
sku devět procent. Ta podob-
nost není nijak zavazující, 
ale není nezajímavá.

Fašistické uniformy 
se tedy v české sněmovně 
po roce 2017 neobjeví. Nic-
méně hrozba protofašistic-
kých stran, které se nehlásí 
k totalitním ideologiím, ale 
přebírají jejich myšlenková 
schémata a přístup k řešení 
problémů, je živá i v Česku. 
Andrej Babiš, kterého de-
mokratické procedury „jen“ 
obtěžují, pak vypadá jako 
menší zlo proti těm, kteří 
je považují přímo za příči-
nu potíží, kterou je třeba 
nahradit.

Komentář

Martin Čaban

| 12 | názory a komentáře

Je to kombinace 
nespokojenosti  
a strachu, co zaměřuje 
protestní hlasy stále 
temnějšími směry.

Tvář dne 

 Vzniklo více dělicích čar mezi 
politickými stranami. Některé 
nebude možné překonat, ani by 
to nebylo správné,

řekl slovenský prezident 
Andrej Kiska 
str. 10
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Zase kolaps
Tak se nám zase hroutí zdravotnictví. Má málo peněz. 
Za posledních 25 let se hroutí nejméně podesáté. Zdravot-
nictví je prý u nás moc levné a je třeba si připlatit, jinak 
lékaři a sestry odejdou do Německa (Rakouska) a kvalita 
péče se dramaticky zhorší. Dalo by se to odbýt konstatová-
ním, že kadeřníci, instalatéři či cukráři také neberou tolik 
jako v Německu, ale už je toho skoro dost.

Lékaři dostali po svém vydírání během akce Děkujeme, 
odcházíme masivně přidáno v době, kdy ostatním profe-
sím reálné platy klesaly. A platy ve zdravotnictví rostou 
stále, byť o něco pomaleji. To je mimochodem důvod, proč 
není v nemocnicích dost peněz na slušné platy personálu 
a zejména sester, které opravdu chybí. Problémem českého 
zdravotnictví není málo peněz, ale katastrofální hospo-
daření nemocnic vlastněných státem a kraji, což je jasně 
viditelné ve srovnání s těmi privátními. Ale to by pro dok-
tory znamenalo zametat před vlastním prahem. Do toho 
se fakt nehrnou.
 Pavel Páral



Zpravodajský deník E15 patří již od 
roku 2007 mezi nejrespektovanější 
názorová média. Společně s  webem 
E15.cz je komplexním zdrojem zpráv 
z  domácí a  světové ekonomiky, poli-
tiky, byznysu a  � nancí. Deník E15 je 
distribuován bezplatně do stojanů a od 

podzimu 2010 je i  ve volném prodeji 
na dalších vybraných obchodních mís-
tech. Každý týden ve stojanech deníku 
E15 také naleznete vždy jeden z  jeho 
speciálů – lifestylový  magazín ZEN či 
jeden z odborných magazínů – Právo & 
Byznys, Real-immo nebo Český export.

Deník E15
a jeho speciály
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společnost

koneC zImnÍ GoLFoVÉ Sezony. 
Letošní série šesti golfových turnajů 
v rámci Junior and Kids Cup Winter 
Tour se zúčastnilo přes 150 dětí, které 
soutěžily ve třech kategoriích dle věku 
a handicapu. Účast pomáhá mladým 
hráčům a hráčkám poměřit své síly 
s druhými, vyzkoušet si hřiště na Mis-
trovské soutěže pořádané v Erpet Golf 
Centru a v neposlední řadě získat titul 
absolutního vítěze kategorie, do které 
jsou zařazeni. Letos se na příčky ab-
solutních vítězů dostali Matouš Zach, 
David Mlýnek (na snímku s pohárem) 
a Natali Kamberská. Junior and Kids 
Cup Winter Tour je součástí projektu 
Buďte parťákem 400 dětem, jehož 
smyslem je podpora dětí a mládeže 
do 21 let, reprezentantů a golfových 
hráčů České republiky v jejich golfo-
vém rozvoji a sportovních aktivitách. 
Vychází z myšlenky agentury Besta-
lent sjednotit sportovní a vzdělávací 
akce pro děti, které agentura pořádá 
a zaštiťuje, pod jednou společnou 
hlavičkou.

Dar Pro SoS DĚtSkÉ VeSnIČky. 
Společnost Kärcher uspořádala pro 
obchodní partnery tradiční setkání s ná-
zvem Den prodejců. Zúčastněné firmy při 
této příležitosti darovaly částku ve výši 
48 142 korun ve prospěch SOS Dětských 
vesniček, které Kärcher dlouhodobě 
podporuje. Šek během slavnostního 
večera předala ředitelka společnosti 
Kärcher CZ Milada Skutilová (na snímku 
uprostřed) zástupkyni ředitelky SOS 
Dětské vesničky v Brně Pavle Štochlové. 
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oDmĚna za aktIVItU. Přes 200 mladých lidí získalo mezinárodní ocenění v rámci Mezinárodní ceny vévody z Edinburghu 
(DofE). Na slavnostních předáváních se potkali účastníci z celé České republiky, ze všech vzdělávacích institucí od meziná-
rodních škol, gymnázií, učilišť, domů dětí a mládeže až po dětské domovy. Ocenění studenti DofE plnili rozmanité aktivity 
navíc všechny zároveň. Někteří se zlepšovali v básnickém umění, loutkoherectví či rybaření, jiní v rámci sportu v józe, ragby, 
boxu či jízdě na koni, další v sekci dobrovolnictví pomáhali ve školce, domově seniorů, vedli různé kroužky, starali se o děti 
v Klokánku nebo doučovali nemocné děti v ústavech. 

zažila vaše společnost něco významného?
Pište nám na lide@e15.cz
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Antisemitismus je 
francouzský vynález
n Příběh ambiciózní mladé Pařížanky, která 
na přelomu 19. a 20. století odchází pracovat 
na venkov a poznává jeho zkaženost, už zfil-
movali Jean Renoir a Luis Buñuel. Nedávno 
se knihy Deník komorné chopil i významný 
francouzský režisér Benoît Jacquot, který na-
točil například Markýza de Sade či Toscu. Jeho 
verze, která loni soutěžila na festivalu v Berlí-
ně, se nyní dostává do českých kin.

Iva Přivřelová

 Proč jste chtěl zadapto-
vat román Octava Mir-
beaua, který už byl dvakrát 
zfilmován?
Já tu knihu předtím nikdy 
nečetl, a když jsem se do ní 
pustil, pocítil jsem touhu ji 
natočit bez ohledu na to, že 
už ji adaptovali Buñuel a Re-
noir. Jejich verze znám a líbí 
se mi, ovšem jedna se od 
druhé tak liší, že mi připada-
lo, že ta třetí bude zase úplně 
jiná. Román vyšel už v roce 
1900, ale našel jsem v něm 
i ozvěny současné Francie. 

 Co přesně vám na 
Deníku komorné připadá 
současné?
Problémy segregace, vyko-
řisťování a vyloučení jsou 
ve Francii stále přítomné. 
Odmítání ostatních, kteří 
nejsou jako my, ať už jde 
o ženy, cizince, chudé – to je 
ve Francii vždycky téma. 

 Vaše adaptace je také 
sexuálně otevřenější.
Pokud se jedna kniha dočká 
tří různých verzí, je jasné, že 
je bohatá na různé situace 
a můžete si z nich vybírat jako 
v samoobsluze. Já se rozhodl 
střídat přítomnost komorné 
Celestine na venkově s jejími 
vzpomínkami a k tomu 
zaměřit pozornost na její 
vztah s antisemitou Josephem 
a ukázat, proč ji tento muž 
přitahuje i odpuzuje zároveň. 
Díky tomu jsem mohl před-
vést, jak ztraceným duším 
mohou záměry druhých při-
padat šarmantní a svůdné. 

 Natočil byste Deník bez 
herečky Léy Seydouxové?

Ano, ale nebyl by to stejný 
film. Ona byla mojí první 
volbou. 

 S Léou Seydouxovou jste 
už natočil drama Sbohem, 
královno. Jak se od té doby 
změnila?
Pořád je velmi mladá a hraje 
řadu různých rolí, které 
rozšiřují její herecké schop-
nosti. Dokáže dělat tisíc 
věcí najednou a je čím dál 
talentovanější. 

 Překvapilo vás, že vzala 
roli bond girl v novince 
Spectre?
Sam Mendes je velmi dobrý 
režisér. Léa na začátku 
váhala, nakonec roli přijala, 
protože její bond girl je 
jiná. Stala se důvodem, proč 
Daniel Craig už Bonda hrát 
nebude. Teď by měla začít 
nová kapitola, snad s černoš-
ským Bondem.

 V Deníku komorné je 
významná i role Vincenta 
Lindona, k jehož zahradní-
ku Josephovi hlavní hrdin-
ka cítí silné pnutí.
Lindona jsem obsadil nejen 
díky jeho talentu, ale i proto, 
že pochází z významné 
židovské rodiny. Líbilo se 
mi, že by právě on měl hrát 
zuřivého antisemitu. Léa 
je zase vnučkou jednoho 
z nejmocnějších mužů ve 
Francii a hraje komornou. To 
mi připadalo zábavné. Tak 
se ozývá moje brechtovská 
stránka. 

 Jak se tato spojení pak 
na place projeví?
Můj zájem je trochu perverz-
ní, zajímá mě, do jaké míry 
jsou herci schopní zapo-

menout, kým jsou, a stát se 
postavou. Samozřejmě na 
své já nemohou zapomenout 
zcela, což jejich výkonu dává 
intenzitu a jemný kontrast. 
Přijde mi zajímavé, že anti-
semitu hraje Žid. 

 Deník komorné měl pre-
miéru v Berlíně a prý jste 
byl rád, že můžete ukázat, 
že s antisemitismem nemě-
lo problémy jen Německo.
Ano, to bylo pro mě velmi dů-
ležité. Ve Francii se teď ozý-
vají hlasy, že toto monstrum 
20. století je německého 
původu. Ale antisemitismus 
je ve skutečnosti francouzský 

výmysl z konce 19. století, 
z doby Dreyfusovy aféry. 

 Deník komorné produ-
kovali i bratři Dardenneovi, 
mistři belgického sociál-
ního realismu. Jak moc 
se k filmu během vzniku 
vyjadřovali?
Zajímal je hlavně politický 
diskurz filmu. Oni hodně 
čtou, tak mi k tomu poslali 
nějaké knihy, jednu o fran-
couzské literatuře té doby, 
která byla zajímavá, ač trochu 
akademická. Diskutovali 
jsme i o názorech jednoho 
izraelského historika, kterého 
obdivuji a který zkoumá anti-

semitské francouzské hnutí. 
Během natáčení jsem Dar-
denny neviděl. Film zhlédli 
v polovině střihu, okomen-
tovali ho, přispěli nějakými 
konkrétními návrhy, kterými 
jsem se řídil. Já samozřej-
mě točím jinak než oni. Ale 
máme spolu dobrý vztah. 
Sami mi říkali, že natočili Ro-
settu, protože viděli můj film 
Samotná. A také dobře vědí, 
že svou druhou Zlatou palmu 
v Cannes za Dítě vyhráli díky 
tomu, že jsem byl v porotě. 

Autorka je spolupracovnicí redakce

Celý rozhovor na E15.cz
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http://nazory.euro.e15.cz/rozhovory/benoit-jacquot-antisemitismus-je-francouzsky-vymysl-1277316
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Minirecenze

Blu-ray

Everest

(Vydavatel: Bontonfilm)
Dobrodružné drama 
na motivy skutečných 
událostí vychází na vel-
kolepém Blu-rayi. Kro-
mě možností si vybrat, 
zda chcete film pouštět 
ve 3D či tradičním 2D, 
je tu především velká 
spousta bonusového 
materiálu. Ten je pak 
vzhledem k tématu ještě 
důležitější než u jiných 
filmů. Divák se dozví 
spoustu informací především o drsném natáčení, které 
kromě Himálaje probíhalo také v Dolomitech. Ale hlavní je 
připomínka původní expedice, která dopadla tak tragicky. 
Vedle maželky Roba Halla zde promluví také skutečný Beck 
Weathers, kterého si ve filmu zahrál Josh Brolin.

Hotel Transylvánie 2

(Vydavatel: Bontonfilm)
Příšery a lidé mohou 
žít pospolu a ne si jen 
navzájem škodit. To 
bylo poselství prvního 
Hotelu Transylvánie, 
který se stal velkým 
hitem roku 2012. Časy 
pokročily, vztahy 
mezi Draculou, jeho 
rodinou, soukmenovci 
a obyčejnými lidmi se 
zase posunuly dál. Vše 
se začíná točit kolem 
maličkého Dennise, 
který je Draculovým vnukem. Mocný upír se však vnuka bojí 
ukázat vlastnímu otci Vladovi, protože ten je ze staré školy. 
Zápletka solidní, na dětský film nadprůměrná, stejně jako 
řada vtípků. Dospělí zase ocení zvláště jeden bonus, kterým 
je karaoke s populárními postavičkami. Zdařilé.

Stanislav Šulc
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litomyšl shání peníze na unikátní výstavu

Město Litomyšl hledá prostředky na vystavení vzácné sbírky 
knih, kterou loni získalo od piaristů. Odhadované náklady 
jeden milion korun chce snížit. Soubor čítá devět tisíc histo-
rických knih a mohl by být vystaven již letos. 
 

0dstartoval festival Jeden svět

Celkem 123 filmů ze 62 dvou zemí představí letošní festi-
val dokumentů o lidských právech Jeden svět, který včera 
odstartoval v Praze. Osmnáctý ročník přehlídky se zaměřuje 
hlavně na migraci a hledání domova. V metropoli akce potr-
vá do 16. března, pak se přesune do dalších 32 měst.

Řachandu už vidělo 100 tisíc lidí

Již více než 100 tisíc diváků zhlédlo za deset dní v českých 
kinech novou filmovou pohádku Řachanda. Tržby snímku se 
blíží hranici 13 milionů korun. /čtk, sul/

Krátce
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vElKá NOC. 
Indický chlapec v ob-
leku hinduistického 
boha Šivy se připra-
vuje na nábožen-
ské procesí, které 
se koná ve městě Ilá-
hábádu na soutoku 
řek Jamuny a Gangy 
s mytologickou 
Sarasvatí. Hinduisté 
po celé zemi slaví 
Mahá-šiva-rátrí, 
tedy Velkou Šivovu 
noc na počest jeho 
svatby.

n Netěší se nejlepší 
pověsti, přesto patří 
k nejefektivnějším 
jednotkám, které má 
Francie k dispozici.    

Francouzská cizinecká legie 
se stává domovem despe-
rátů, dobrodruhů, žebráků 
či uprchlíků před zákonem. 
Oni dávají všanc svůj život, 
ona svým příslušníkům 
na oplátku nabízí možnost 
volby nové identity a kýže-
nou metu – zisk francouz-
ského státního občanství. 

Historie legie souvisí s his-
torií Francie i společenskými 
změnami obecně. Zatímco 

na počátku novověku státní 
celky běžně disponova-
ly rovněž žoldnéřským 
vojskem, jehož národ-
nostní složení bylo 
z principu zcela 
lhostejné, vznik 
národních 
států a zave-
dení všeo-
becné branné 
povinnosti 
učinilo těmto 
praktikám 
přítrž. Zároveň 
tím ale vyvstala 
potřeba hledat uplat-
nění pro námezdní vojáky, 
kteří nároky nové národní 
armády nesplňovali. 

Francouzský král tak vý-
nosem z 10. března 1831 za- 
ložil Francouzskou cizi-

neckou legii. Její základ 
tvořily nedávno roz-

puštěné švýcarské 
a německé regi-

menty sloužící 
Bourbonům, 
ale kromě ci-
zinců ve Fran-
cii do ní mohli 

vstupovat také 
domorodci 

mimo kontinen-
tální Francii. 

Důležité bylo 
pochopitelně také ulehčit 
správě rozsáhlého koloniál-
ního panství. Po dlouhých 

130 let tak měla legie své 
sídlo v Alžíru, mimo jiné 
také proto, že podle původní-
ho nařízení mohli legionáři 
dokonce sloužit pouze mimo 
domovskou Francii. 

V zásadě platí, že legie 
od svého založení zasáhla 
do všech konfliktů a bojů, 
ve kterých Francie spatřo-
vala své zájmy. Poněvadž 
její příslušníci pocházejí 
doslova z celého světa, i když 
do ní mohou vstoupit také 
Francouzi, vyznačuje se legie 
kvůli překonávání kultur-
ních a dalších odlišností 
zvláštním důrazem na dis-
ciplínu a úctu k tradicím 
a útvarovému duchu. 

Mezi nejznámější symboly 
patří Képi blanc, bílá vojen-
ská čepice, a ceněnou relikvii 
představuje protéza kapitá-
na Danjoua, který v roce  
1863 vedl do boje šedesát le-
gionářů proti dvěma tisícům 
Mexičanů. Z úcty ke stateč-
nosti protivníka Mexičané 
později kapitánovu dřevě-
nou ruku kapitána vrátili 
legionářům. Přestože legie 
nemohla zabránit demontáži 
francouzské koloniální říše, 
nezanikla. Teď ji tvoří kolem 
osmi tisíc profesionálních 
vojáků. Stejně jako v mi-
nulosti se s nimi lze setkat 
všude tam, kde Francie hájí 
své zájmy. /mec/

Výročí týdne

V těchto  
dnech uplyne

185 let
od vydání dekretu,  
jímž francouzský  

král založil  
cizineckou  

legii.

Francouzská cizinecká legie – prokletá elita
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